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gemeente Steenbergen

RAADSMEDEDELING

Onderwerp
Geldlening van C 25 miljoen

Steenbergen; 18 april 2023

Aan de Raad,

Vanuit de fractie SternOI 67 zijn vragen gesteld rondom de lening van C 25 miljoen. Deze zijn op 2 
april 2023 onderwerp van gesprek geweest in de oordeelsvormende vergadering. Er is vooral 
verwarring over de vraag of er sprake is van een geoormerkte lening. Met andere woorden: is de 
lening van C 25 miljoen alleen bedoeld voor de aankoop van gronden waarop Wet 
Voorkeursrecht Gemeenten is gevestigd?

In de vergadering van 2 april is de afspraak gemaakt om het onderwerp te agenderen in het 
auditcommittee. Het college is van mening dat dit onderwerp inderdaad thuishoort in dit 
platform. Het gaat om de techniek van financiering. Tegelijkertijd wil het college op voorhand de 
verwarring wegnemen. Dat is de reden voor deze raadsmededeling.

In deze mededeling gaan wij in op de volgende punten: 
m Wat was oorspronkelijk de bedoeling?
* Wat is er geregeld in wet- en regelgeving?
« Hoe is de oordeelsvorming en besluitvorming in de raadsvergadering van respectievelijk 9 en 

24 februari 2022 verlopen?
* Heeft de bank voorwaarden opgenomen in de overeenkomst over oormerken van de lening. 

De raadsmededeling sluit af met onze bevindingen en eindconclusie.

De oorspronkelijke bedoeling
De basis voor het aantrekken van geldmiddelen heeft de raad al gelegd bij het vaststellen van de 
begroting 2020. In de begroting 2020 is ruimte opgenomen voor het doen van toekomstige 
investeringen. Op diverse beleidsterreinen, zoals economie, toerisme en recreatie, verkeer en 
mobiliteit, maatschappelijk vastgoed e.d. Dat was de stelpost ambities uit de samenleving. Deze 
stelpost bouwde destijds op naar C 900.000 structureel voor de dekking van kapitaallasten 
(aflossing en rente). Kapitaallasten zijn onlosmakelijk verbonden aan investeringen.

Om al deze investeringen - ook de aankoop van gronden op het moment dat dat nodig blijkt - te 
kunnen betalen passen we totaalfinanciering of integrale financiering toe. Dat is binnen 
gemeenten, en ook in Steenbergen, het gangbare uitgangspunt. De geldbehoefte wordt bepaald 
op basis van ajje inkomsten en uitgaven en wordt niet specifiek gekoppeld aan één investering. 
Oormerken van een lening - in gemeenten soms specifiek toegepast voor bepaalde projecten - is 
uitzondering. Met deze totaalfinanciering komen we tegemoet aan de wettelijke eisen.
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Wet- en regelgeving
' De grondslag voor de financiering van gemeentelijke activiteiten staat in de Gemeentewet, 

artikel 212. Dat artikel geeft aan dat de gemeente een verordening moet hebben met 
algemene richtlijnen voor de financieringsactiviteiten.

- De financiële verordening Steenbergen 2020 bepaalt dat financiering moet plaatsvinden 
binnen de kaders van de Wet Financiering Decentrale Overheden (Fido).

* De wet Fido (2013) schrijft voor dat gemeenten geen bovenmatige financiering aangaan, 
kortom niet meer lenen dan ze aankunnen. Daarvoor zijn de renterisiconorm en de 
kasgeldlimiet in het leven geroepen.

" Het Besluit Begroting en Verantwoording (BBV) geeft aan dat de programmabegroting een 
paragraaf Financiering moet bevatten. In de paragraaf moet inzicht worden gegeven in de 
financiering van de gemeentelijke activiteiten. Ook moet inzicht worden gegeven in de hoogte 
van de kasgeldlimiet en renterisiconorm.

" Er is een Financieringsstatuut 2016 Gemeente Steenbergen. Dit is vastgesteld door het 
college. De raad is hierover geïnformeerd. Het geeft kaders en richtlijnen voor de 
financieringsfunctie en het risicobeheer. Ook geeft het spelregels voor het aantrekken en 
uitzetten van geldmiddelen, administratieve organisatie en informatievoorziening. Dit statuut 
maakt de vertaalslag van de wet Fido naar de uitvoering toe. Eén van de doelstellingen van 
het Financieringsstatuut is: "het optimaliseren van de renteresultaten binnen de kaders van 
de Wet fido respectievelijk de limieten en richtlijnen van het financieringsstatuut".

" Het aangaan van leningen is volgens het Financieringsstatuut niet aan de raad. De raad heeft 
een aantal rollen, te weten: het stellen van kaders (dat heeft de raad gedaan in de financiële 
verordening) en het vaststellen van de begroting en jaarrekening met daarin de paragraaf 
Financiering.

De besluitvorming
* Met raadsvoorstel van 25 januari 2022 stelt het college de raad voor om WVG te vestigen op 

het plangebied. Het raadsbesluit bevat 5 beslispunten, die uitsluitend betrekking hebben op 
het vestigen van de WVG. Er is in dat voorstel nog geen sprake van een lening.

' In de oordeelsvormde vergadering van 7 februari 2022 wordt vanuit verschillende fracties 
positief gereageerd op het vestigen van de WVG. De vraag komt naar voren: hoe gaan we dit 
betalen? De mogelijke prijs van de aankoop van alle kavels zou immers C 25 miljoen kunnen 
kosten. Dan komt de lening in beeld. De toenmalige wethouder Krook zegt toe een memo 
aan te leveren aan de raad met alle implicaties van de lening.

» Er is op 15 februari 2022 een technische memo opgesteld voor de raad waarin uitleg wordt 
gegeven over de lening en dekking van de kosten.

« Uiteindelijk wordt, een aantal dagen voor de raadsvergadering van 24 februari 2022, een 
nieuw concept raadsbesluit gemaakt. Er wordt een beslispunt 6 toegevoegd. Daarmee krijgt 
het college de opdracht de lening aan te gaan en de rentelasten te dekken uit de post 
ambities uit de samenleving. Deze post was opgenomen in de begroting 2020 met als doel 
begrotingsruimte in te bouwen voor het doen van investeringen.

1 In de raadsvergadering van 24 februari 2022 is breed draagvlak voor het vestigen van WVG 
en het aangaan van de lening, maar wordt door verschillende fracties de vraag naar voren 
gebracht of de lening geoormerkt moet worden voor de aankoop van gronden waarop WVG 
is gevestigd. Er komen verschillende beelden naar voren, maar geen eenduidig beeld over het
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oormerken van de lening. Dit leidt tot verwarring. De verwarring wordt ook niet weggenomen 
door de voormalige portefeuillehouder. Het voorstel is uiteindelijk unaniem aangenomen.

" Direct na de raadsvergadering is op 25 februari 2025 de lening afgesloten en is de raad 
geïnformeerd.

Overeenkomst met de bank
1 In de overeenkomst van geldlening is op geen enkele wijze sprake van een voorwaarde dat 

de geldlening ingezet moet worden voor de aankoop van gronden.

Bevindingen
1. De besluitvorming voor het aangaan van de lening heeft plaatsgevonden binnen de wettelijke 

kaders. Het college is zelfs een stap verdergegaan door de raad te laten besluiten.
2. De bank heeft geen aanvullende voorwaarden gesteld ten aanzien van oormerking van de 

lening. Ook in het raadsbesluit wordt niet gesproken over oormerken.
3. Er zijn verschillende beelden ontstaan over het al dan niet oormerken van de lening. En dat is 

niet helemaal vreemd. Waarom?
a. De geldlening is direct gekoppeld aan de vestiging van WVG en daaruit voorkomende 

grondaankopen.
b. In de stukken wordt steeds aangegeven dat Steenbergen vermogen nodig heeft om 

de strategische aankoop van gronden te financieren.
c. In de raadsvergadering van 24 februari 2022 wordt ook vanuit de voormalig 

portefeuillehouder geen tegenargumenten ingebracht tegen de vermeende 
oormerking.

d. Door de huidige portefeuillehouder is bevestigend geantwoord op de vraag of de 
lening geoormerkt is.

4. Nog even terug naar de WVG besluitvorming: nog steeds is de WVG aan de orde. En nog 
steeds is er een geldbehoefte de komende járen. Hoe hoog deze behoefte is en wanneer 
deze gaat spelen is nu nog niet duidelijk.

5. Het is, vanuit het financieringsvraagstuk, nooit de bedoeling geweest om de lening echt 
alleen te gebruiken voor het aangaan van gronden. We passen totaalfinanciering toe en dat 
blijkt ook uit de paragraaf financiering bij de begroting 2023. De lening wordt immers 
betrokken bij het bepalen van de integrale liquiditeitsbehoefte. Dus ook voor alle andere 
investeringen.

6. Het oormerken van de lening zou een ongewenst effect op onze begroting hebben. Dat zou 
betekenen dat voor toekomstige investeringen (die er zeker aankomen) nieuwe leningen 
moeten worden aangetrokken met hogere rentekosten. Daarnaast handelen we dan in strijd 
met de wet- en regelgeving. De wet- en regelgeving gaat immers uit van doelmatig 
financieren. Dat betekent niet meer rentekosten maken dan nodig is.

Conclusie
De gehele discussie rondom de lening heeft ruis op de lijn gebracht. Er zijn verschillende beelden 
ontstaan over het al dan niet oormerken. En daarvoor steekt het college ook de hand in eigen 
boezem. De manier waarop het is opgeschreven in het raadsvoorstel, de manier waarop de 
discussie in de raad is gevoerd en de bevestiging door de portefeuillehouder dat er inderdaad 
sprake is van oormerking, hebben dit in de hand gewerkt. Met het raadsbesluit sec is niets mis. 
De raad heeft het college opgedragen een lening aan te gaan en dat heeft het college uitgevoerd. 
In het beslispunt is ook niet expliciet aangegeven dat er sprake is van een geoormerkte lening.
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Oormerken van de lening, enkel en alleen voor de aankoop van gronden, is nooit de bedoeling 
geweest van het college. De behoefte aan geldmiddelen voor grote investeringen stond al eerder 
op het netvlies met het oorspronkelijke besluit om een stelpost op te nemen voor ambities uit de 
samenleving. Daarbij past de gangbare methode van totaalfinanciering. Dat is de werkwijze waar 
het college voor staat en die willen we ook toepassen. Dat komt tegemoet aan de doelstelling van 
wet- en regelgeving wat betreft het optimaal financieren. Door het aantrekken van een lening 
tegen een zeer gunstig rentepercentage worden op deze manier geminimaliseerd.

Wij hopen u hiermee voldoende te hebben geïnformeerd.

Burgemeester en wethouders van Steenbergen,

elt, MBA^.M.H.C. Pot-Broos
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